
 
 

1 8/  

 ترجمة الأمانة العامة للاتحاد البرلماني العربي
                                                      

 للاتحاد البرلماني الدولي 139الجمعية العامة الـــ 
 والاجتماعات ذات الصلة

 جنيف، سويسرا       
 2018تشرين الأول/أكتوبر  14-18          

 
 

 
 

 
 

  في طارئ بند إدراج طلب في النظر
 العامة الجمعية أعمال جدول

 

 ارئ ط بند إدراج طلب
 الدولي البرلماني للاتحاد 139 الجمعية العامة الــ أعمال جدول في

 الأورغوايمُقدم من وفد 
 

 رفقيةم ووثائي  طلبيا  للأورغيوا   الدوليية البرلمانيية الشيعبة أميين من العام الأمين تلقى ،2018 سبتمبرأيلول/  10 في
 :بعنوان 139العامة الييي الجمعية أعمال جدول في طارئ بند لإدراج

 

 "مضاعفة الجهود لوضع حد لانتشار الأسلحة النووية: دور البرلمانات"
 

إضيافة  ،(الأول المرفي ) الطلي  يمقدالتي تضمنت ت الرسالة نصمرفقا   139العامة اليي  الجمعية في نو المندوب يجدوس  
 .له دعما  ( الثالث المرف ) قرار ومشروع ،(الثاني المرف ) وضيحيةالت المذكرةإلى 

 

تشييرين الأول/  15 الاثنيين مييو  الأورغيوا وفييد  طلي  بشينن قيرارا   تتخيذ أن 139الييييي العامية  الجمعيية مين طل ي  س يو 
 .2018، أكتوبر

 

 أن اليدوي البرلمياني الاتحياد في عضيو لأ  يجيو  العامية، ليوائ  الجمعيية( مين 1الفقيرة ) 11 القاعيدة أحكام وبموج 
 ومشييروع مييوج ة وضيييحيةت بمييذكرة الطليي  هييذا يرفيي  أن ويجيي . الجمعييية أعمييال جييدول في طييارئ بنييد إدراج يطليي 
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 الأعضيا  جمييع بإبيلا  اليدوي البرلمياني الاتحياد أمانية وتقيوم. الطلي  يشيمله اليذ  الموضيوع نطاق بوضوح يحدد قرار
 .الفور على القبيل هذا من وثائ  بأ و الطل  بهذا

 

 :ييل ما على العامة لوائ  الجمعية ( من2)الفقرة  11 القاعدة إضافة إلى ذلك، تنص
 عاجيل إجيرا  تخياذحالية دوليية هامية حيدثت مي ترا  ت يتل م ا طيارئ بنيد إدراج طلي  يتنياول أن يجي  (أ)

حشيد و  رأييه عين اليدوي البرلمياني الاتحياد يعير  أن المناس  والتي يكون من الدوي، المجتمع جان  من
 في المشياركة واتالأصي ثلثيي عليى يحصيل ينبغيي أن الطلي  هيذا مثيل ولقبيول الاسيتجابة البرلمانيية.

 ؛التصويت
 عيدة ولحصي حيال واحيد، وفي طيارئ بنيد سيو  أعمالهيا جيدول في تيدرج أن للجمعيية يجيو  لا  ( )

 ؛الإيجابية واتالأص من عدد أكبر على الذ  يحصل الطل  يقبل المطلوبة، الأغلبية على طلبات
 المقترحيات كانيت ذاإ، واحيد في طل  مقترحاتهم ضم   طارئ بند لإدراج أكثر أو طلبين لمقدمي يجو  (ج)

 ؛نف ه الموضوع على تنص    الأساسية،
 مقيدمو،، ي يحبه أن دبعي موضيوع مقيترح الطيارئ، بالبنيد المتعلي  القيرار، مشيروع في ييدرج أن يجو  لا (د)

 أقر تيه اليذ  الموضيوع عنيوان وفي الطلي  في ليه واضيحة هنيا  إايارة تكن لم ما الجمعية، رفضته إذا أو
 .الجمعية
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 قبل  من الأمين العام إلى وجهةالم راسلةالم
 الدولية للأورغواي  البرلمانية الشعبة أمين

 
 

 
 ،ال يد الأمين العام ع ي  

 

 ،العاميية الجمعييية لييوائ  ميين( 11ة )الفقيير  1 القاعييدة سيييما لا ،الييدوي البرلميياني الاتحيياد في الصييلة ذات للقواعييد وفقييا  
 اليتي ،139 اليي العامية لجمعييةا أعميال جيدول في طارئ بند إدراج طل  فيالدولية للأرغوا   البرلمانية شعبةال ترغ 

  ، بعنوان:2018 أكتوبرتشرين الأول/  18 إلى 14 من جنيف في عقدت  س  
 
 

 "مضاعفة الجهود لوضع حد لانتشار الأسلحة النووية: دور البرلمانات "
 
 

 .الطل  دعما  لهذا القرار مشروع وكذلك الموضوع، أهمية على ت كد توضيحية تجدون طيه مذكرة
 

 .منظمتنا أعضا  على الوثائ  هذ، بتعميم التكرم يرجى
 

 وتفضلوا بقبول فائ  الاحترام،
 

 

 بيوكينيلا أوسكار )التوقيع(
 أمين 
 الدولية للأورغوا  البرلمانية الشعبة 

 
 
 
 
 
 
 

 2018أيلول/ سبتمبر،  11مونتيفيديو،
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 البرلماناتمضاعفة الجهود لوضع حد لانتشار الأسلحة النووية: دور 
 

 غوايو ر و الأقدمها وفد  وضيحيةمذكرة ت
 
 

 عاميييةال الجمعيييية أعميييال ولجيييد في طيييارئ بنيييد إدراج اقيييتراح في اليييدوي البرلمييياني الاتحييياد في أوروغيييوا  ايييعبة ترغييي 
 "لميياناتالبر  دور: النووييية ةالأسييلح لانتشييار لوضييع حييد الجهييود مضيياعفة" :بعنييوان الييدوي البرلميياني للاتحيياد 139الييي

 .التالية للأسبا 
 

 ني ع لتحقيي  الممكين ييدالوح ال يبيل هيو الوفع ي متكييف ،ناسي م ،الأطيرا  متعيدد قانوني إطار وجود أن ندر  إذ
 اعتميدت ،2017 وولييي/  تميو  7 في أنه بارتياح نلاحظ، و صارم دوي نظام ظل فيبشكل كامل واامل  ال لاح
 ذ الييي اليييوم في دولييية 50 ميين أكثيير قبيييل ميين عليهييا التوقييييع تم الييتي النوويييية الأسييلحة حظيير معاهيييدة المتحييدة الأمييم

 هيييذ، يجعيييل أن ننهاييي مييين وهيييذا .عليهيييا دولييية 50 تصيييدي  بعيييد التنفييييذ حيييي  دتلواليييتي سيييت ،للتوقييييعافتتحيييت فييييه 
 المعاهيدة هيذ، لي مت. اليدوليين مينوالأ ملل يل رئي يية وأداة النيوو  وعيدم انتشيار، ال يلاح لني عمنعطفيا  هاميا   المعاهدة
 ةالأسيييلح تخييي ين أو ،تلا امييي أو ،تصييينيع أو ،إنتييياج أو ،اتتبيييار أو ،تطيييوير عيييدم منهيييا أميييور بجملييية الأطيييرا  اليييدول
 .النووية الأسلحة نقل ،من بين أمور أتر  ظر،تح نف ه، الوقت وفي. النووية

 

  اليييةلإ الدوليييية الحملييية إلى 2017 أكتيييوبرول/ تشيييرين الأ في لل يييلام نوبيييل جيييائ ة مييين  تم تقيييدم، ميييا إلى بالإضيييافة
 لاسيييتخدام المحتملييية ثييييةالكار  الإن يييانية العواقييي  إلى الانتبيييا، ت يييترعي منظمييية وهيييي ،(ICAN) النوويييية الأسيييلحة
 .الدولية هداتالمعا أساس على استخدامها على ال يطرة حظر إلى الرامية والجهود النووية، الأسلحة

 

 التييدريجي القضييا  لىإ تيي د  متعمقيية مفاوضييات في الييدتول علييى نووييية أسييلحة تمتلييك الييتي البلييدان نحييث   أن يجيي 
 .المالع أنحا  جميع في المنتشرة النووية الأسلحة آلا  لىوالخاضع للإارا  ع والمتوا ن

 

 أبرييل/  ني يان 10) أبابا أديي  في اليدوي البرلمياني للاتحياد 120 الي العامة الجمعية اعتمدته الذ  القرار إلى ونشير
 فيهيا عيةرج ولا وأسيرع م أع تخفيضات إجرا  إلى سلحة النوويةالحائ ة على الأ الدول جميع يدعو" والذ ( 2009
 لنووييةا الأسيلحة انتشار فحةومكا لمنع جهودها مضاعفة على الدول جميع ث  يح" و ؛"النووية الأسلحة أنواع لجميع
 ".الدوي للقانون وفقا   الشامل الدمار أسلحة من وغيرها
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 ييةالكيميائ الأسيلحة ليىع غيير الحكوميية الأطيرا  حصيول ومخياطر الإرهيا  تطير إ ا  العميي  قلقنيا عين نعر  إننا
 الوثيقيية صييلتهاو  الجماعييات لهييذ، ايييدالمت   الوجييود إن. بهييا الاتجييار أو تطويرهييا أو إيصييالها ووسييائل النووييية والبيولوجييية
 .الجهات هذ، ها من قبلاستخدام عليه ينطو  الذ  الخطر ي كد الشامل الدمار بأسلحة

 

 نطقييةوم اللاتينييية أمريكييا في النووييية الأسييلحة حظيير معاهييدة أهمييية علييى ن كييد أن نييود   الاعتبييار، في ذلييك أتييذ ومييع
 لم وإن هييدة،المعاو . النووييية الأسييلحة حظيير بشيينن الييدوي لقييانونل أولى كيينداة(  تلاتيلولكييو معاهييدة) الكيياريي البحيير
 مل ييلا في مييا  قي   سييهاما  إ تقييدمالييتي قييدمت ولا تيي ال  النووييية، الأسييلحة ميين تالييية منطقييةتنشيين  صييراحة،ذلييك  تييذكر
 الهي تلاتيلولكيو معاهيدة في الأطيرا  اليدول أن عليى الضيو   يل ت وبالمثيل،. قيرن نصيف مين لأكثر ينيالدول والأمن
 التنمييية أجييل ميين مييددة وبطييرق ددةميي لأغييرا  النووييية لطاقييةا - الصييك هييذا لأحكييام وفقييا   - اسييتخدام في الحيي 

 .والاقتصادية الاجتماعية
 

 الج يييرة اييبه في المحيير  يالتييارخ للتقييدم 2018 عييام رتييذك   سيييتم حيييث الييدوي، الم ييتو  علييى مرتفعيية التوقعييات إن
  ييلاحال نيي ع إلى يهييد  الييذ  الديمقراطييية، الشييعبية كييورا  وجمهورييية كييورا  جمهورييية بييين الحييوار تييلال ميين الكورييية
 م ياعيه وياليد البرلمياني تحيادالا ي يتخدم لكيي ،هنيا للعميل ا  جدييد مجيالا   يفيت واليذ  . الج يرة لشبه الكامل النوو 
 .ال لام لصالح الحميدة

 

 عمييالأ جييدول في البنييد ذاهي إدراج الييدوي البرلميياني الاتحياد لييد  أوروغييوا  اييعبة تطلي  أعييلا،، الموضييحة للأسيبا 
 .139العامة اليي لجمعيةا
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 مضاعفة الجهود لوضع حد لانتشار الأسلحة النووية: دور البرلمانات
 

 غوايو ر و الأوفد  من مقدم قرار مشروع
 

 

 الدوي، البرلماني للاتحاد 139 العامة الييي الجمعية إن       
 انتشيييار عيييدم تع يييي  إلى امييييةوالر  اليييدوي البرلمييياني الاتحييياد اعتميييدها اليييتي القيييرارات اعتبارهيييا في تضيييع إذ (1)

 حةالأسيل تجيار  جميع ووقف النووية الأسلحة لاتتبار شاملال ظرالح: وهي ،هاون ع النووية الأسلحة
 أكتيييييوبر /الأول شيييييرينت بوتارسييييت،) 94 اليييييي الييييدوي البرلمييييياني الميييي تمر اعتميييييد، ذ اليييي الحاليييييية النووييييية
 الحظييير معاهيييدة ىعلييي والتصيييدي  التوقييييع عليييى البليييدان جمييييع لتشيييجيع برلمييياني إجيييرا  اتخييياذ ؛(1995
 الانتشيييار عيييدم ابيراتخييياذ تيييد وتشيييجيع النوويييية، التجيييار  جمييييع تحظييير اليييتي النوويييية للتجيييار  الشيييامل
 ويييةالنو  الأسييلحة جميييع ىعليي المطييا  نهاييية في القضييا  أجييل ميين والعمييل التميي ييية وغييير العالمييية النييوو 
 انتشييار عييدم أهمييية  (؛1999 ني ييان/ أبريييل )بروك ييل، 101 الييدوي البرلميياني الميي تمر اعتمييد، والييذ 
 مييين ينالإرهيييابي منييع ليييكذ في بميييا والبيولوجييية، الكيميائيييية والصييواريا النوويييية، الشيييامل اليييدمار أسييلحة

 أبريييييل/  ني ييييان ،ايييييلي د  سييييانتياغو) 108 الييييدوي البرلميييياني الميييي تمر اعتمييييد، والييييذ  ،اسييييتخدامها
 الأسيييييلحة شيييييارانت مييييين أجيييييل عيييييدم الأطيييييرا  المتعيييييددة الأنظمييييية تع يييييي  في البرلميييييانات دور؛ (2003
 البرلمياني ادللاتحي 111اليييي الجمعيية العامية ، والذ  اعتمدتيهالجديدة الأمنية التحدات ضو  في ون عها،
 في تجربتهيا عين راطييةالديمق الشيعبية كيورا  جمهوريية إعيلان ؛(2004 أيليول/  سيبتمبر جنييف،) الدوي
  115يمعييية العاميية اليييالج اعتمدتييه ، والييذ النييوو  الانتشييار عييدم نظييام وتع ييي  النووييية الأسييلحة مجييال

 ونيي ع ال ييلاح نتشييارا عييدم تع ييي ؛ (2006 الأول تشييرين/  أكتييوبر جنيييف،) الييدوي البرلميياني للاتحيياد
  ، واليذالبرلميانات دور: النفياذ حيي  النوويية للتجيار  الشيامل الحظير معاهيدة دتول النوو ، وضمان

 نحيو ؛(2009 أبرييل/  ي يانن أبابا، أديي ) اليدوي البرلمياني للاتحياد 120 اليي العامية الجمعيية اعتمدته
 لعامةاالجمعية  اعتمدته الذ  البرلمانات، م اهمة: النووية الأسلحة من تال   عالم
 ،(2014 آذار/ مارس جنيف،) الدوي البرلماني للاتحاد 130 الي 

 عين بييرتعكينىى بأجمعهيا   اتالقيرار  هيذ، يعتميد اليدوي البرلمياني الاتحياد أن أيضيا   اعتبارهيا في تضيع وإذ (2)
 للمنظمة، الدائمة والمقاصد الأهدا 
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 شييارالانت عيدم تع يي  في  الشييع إرادة لتمثييل وسييلة إلى ييترجم أن ينبغييي البرلمياني العميل أن تيدر  وإذ (3)
 النوو ، ال لاح ون ع

 وأن ارالانتشيي عييدم مييع وا  بالتيي إلا تحقيقييه يمكيين لا النييوو  ال ييلاح نيي ع بأن راسييخا   ومقتنعيية  اقتناعييا   (4)
 الممثليةو  المواطنيون يدعمها ةوفعال صارمة دولية مراقبة نحو التقدم هو والعشرين الحاد  القرن في التوقع

 ببرلماناتنا،
 الممكين حييدالو  ال يبيل تمثيل ةوالفعالي المكيفية الملائمية، الأطيرا  المتعيددة القانونيية الأطير أن ت كيد وإذ (5)

 الدوي، للإطار صارم امتثال في والكامل الشامل ال لاح ن ع لتحقي 
 اليييذ  قيييانونا   مالملييي   اليييرئي  الصيييك باعتبيييار،( 2004) 1540 الأمييين رقيييم مجلييي  قيييرار إلى تشيييير إذ (6)

 الشامل، الدمار أسلحة من الثلاثة الأنواع يغطي
 المتعلقيية الييدوي ونالقييان صييكو  ميين صييك أول بوصييفها تلاتيلولكييو معاهييدة أهمييية إلى أيضييا   تشييير وإذ (7)

 إسييهاما ي ييهم اميي ييية،النوو  الأسييلحة ميين تالييية منطقيية الواقييع في تنشيي  الييتي النووييية، الأسييلحة بحظيير
  والأمن، ال لم في أساسيا  

 ييييويول/  تمييو  7 في حييدةالمت الأمييم اعتمييدتها الييتي النووييية الأسييلحة حظيير معاهييدة إلى أيضييا   تشييير وإذ (8)
 عليها، دولة 50 تصدي  بعد النفاذ حي  تدتل والتي ،2017

 ييي تع   في قصييو  أهمييية هليي النووييية الأسييلحة انتشييار عييدم لمعاهييدة والفعييال الكامييل التنفيييذ أن تيير  وإذ (9)
 ،لدوليينا والأمن ال لم

 ين،الدولي والأمن ل لمل تهديدا   يشكلان إيصالها ووسائل النووية الأسلحة انتشار أن أيضا   تر  وإذ (10)
 النوويية، الأسيلحة على غير الحكومية الأطرا  حصول وتطر الإرها  لتهديد قل  بالغ ي اورها وإذ (11)

 لهييييذ، سييييتمرارت ايييييد بافي إطييييار الوجييييود الم أو وسييييائل إيصييييالها اسييييتخدامها أو تطويرهييييا، أو نقلهييييا، أو
 تلييك قبييل ميين امهاباسييتخد المييرتب  لخطييري كييد ا الشييامل الييدمار بأسييلحة الوثيقيية وصييلتها الجماعييات
 ،الجهات

 وقييف اليدول؛ ينبيي أكيبر تعياونا   سيييتطل  النوويية الأسييلحة انتشيار عليى ضييواب  فير  أن تلاحيظ وإذ (12)
 ليييىع التن يييي  و ادة ة؛الصيييل ذات والميييواد إيصيييالها ووسيييائل النوويييية الأسيييلحة في المشيييروع غيييير الاتجيييار

 التحييد  الهييذ العالمييية ابةالاسييتج تع ييي  بهييد  والدولييية الإقليمييية الإقليمييية، دون الوطنييية، الم ييتوات
 الدوليين، والأمن لل لم والتهديد الخطير

  قيو  نظام مع عالمية نتكو  أن ينبغي ال لاح بن ع المتصلة والمعاهدات الاتفاقات ابكة أن تدر  وإذ (13)
 الانتشار، يفرضها التي للأتطار بفعالية التصد  على ي اعد الضمانات من
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 ترجمة الأمانة العامة للاتحاد البرلماني العربي
                                                      

 لعييام،ا الييوعي  ادة في تفييوقهم وت كييد علييى تمثيلنييا، مصييدر هييم المييواطنين بأن كبرلمييانيين،  ،تعييتر  وإذ (14)
 نتشار،،ا وعدم النوو  ال لاح ن ع تحقي  عملية في والمشاركة للتعاون أساس ارط وهو

 

 النوو ؛ ال لاح ن ع وتيرة ب   إ ا  اقلقه عن تعر  .1
 

 الدوي؛ البرلماني لاتحادا يتخذها التي بالإجرا ات يتعل  فيما جهودها ضاعفةبم البرلمانات تطال  .2
 

 ميدتهااعت اليتي النوويية الأسلحة حظر معاهدة على والتصدي  بالتوقيع بعد تقم لم التي الدول تدعو .3
 بذلك؛ القيام إلى 2017 يوليو/  تمو  7 في المتحدة الأمم

 

 الت اماتهيييا وانييي ج لجمييييع الكاميييل الامتثيييال عليييى المتحيييدة الأميييم في الأعضيييا  اليييدول جمييييع تشيييجع .4
 تشار؛الان وعدم ال لاح ن ع ،الأسلحة بمراقبة يتعل  فيما الت اماتها واحترام

 

 وبميا الوطنيية، وقوانينها لطاتهال  وفقا   الوطني الم تو  على المناسبة التدابير اتخاذ على الدول تحث   .5
 نقييييل إلى ولالوصيييي في والييييتحكم تصييييدير،ال ضييييواب  تع ييييي  أجييييل ميييين الييييدوي، القييييانون مييييع يتفيييي 

 ئلووسيييا الشيييامل اراليييدم لأسيييلحة اسيييتخدامها يمكييين اليييتي والمعلوميييات الملموسييية غيييير التكنولوجييييا
 الح اسة؛ المواد وحماية ونقلها الأسلحة انتشار تمويل ومنع إيصال،

 

 أنحيا  عجميي في النوويية ةالأسيلح مين تاليية منياط  إنشيا  تشيجيع إلى اليدوي البرلماني الاتحاد تدعو .6
 لتوطيييد قييةالمطل الأولوييية إعطييا  مييع النووييية، للأسييلحة التاميية الإ اليية لتحقييي  فعاليية كوسيييلة  العييالم
 واضييحا   دليييلا   كونسييي المنيياط  هييذ، إنشييا  إن والييدوي؛ الإقليمييي الصييعيدين علييى والأميين مال ييل
 ال لاح؛ بن ع المنطقة في الدول الت ام على

 

 .النوو  ال لاح ن ع هد  لتحقي  جهد كل  بذل إلى الدوي المجتمع تدعو .7
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Request for the inclusion of an emergency item 

in the agenda of the 139
th

 Assembly of the Inter-Parliamentary Union 
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On 10 September 2018, the Secretary General received from the Secretary of the 
Uruguayan Inter-Parliamentary Group a request and accompanying documents for the 
inclusion in the agenda of the 139

th 
Assembly of an emergency item entitled: 

 

"Redoubling efforts to end the proliferation of nuclear weapons: The role of parliaments".  
 

Delegates to the 139
th
 Assembly will find attached the text of the communication 

submitting the request (Annex I), as well as an explanatory memorandum (Annex II) and 
a draft resolution (Annex III) in support thereof. 
 

The 139
th
 Assembly will be required to take a decision on the request of the delegation of 

Uruguay on Monday, 15 October 2018. 
 

Under the terms of Assembly Rule 11.1, any Member of the IPU may request the 
inclusion of an emergency item in the Assembly agenda. Such a request must be 
accompanied by a brief explanatory memorandum and a draft resolution which clearly 
define the scope of the subject covered by the request. The IPU Secretariat shall 
communicate the request and any such documents immediately to all Members. 
 

Furthermore, Assembly Rule 11.2 stipulates that: 
 

(a) A request for the inclusion of an emergency item must relate to a recent major 
situation of international concern on which urgent action by the international 
community is required and on which it is appropriate for the IPU to express its 
opinion and mobilize a parliamentary response. Such a request must receive a 
two-thirds majority of the votes cast in order to be accepted.  

(b) The Assembly may place only one emergency item on its agenda. Should several 
requests obtain the requisite majority, the one having received the largest number 
of positive votes shall be accepted. 

(c) The authors of two or more requests for the inclusion of an emergency item may 
combine their proposals to present a joint one, provided that each of the original 
proposals relates to the same subject. 

(d) The subject of a proposal that has been withdrawn by its authors or rejected by the 
Assembly cannot be included in the draft resolution submitted on the emergency 
item, unless it is clearly referred to in the request and title of the subject adopted by 
the Assembly. 
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COMMUNICATION ADDRESSED TO THE SECRETARY GENERAL BY 
THE SECRETARY OF THE INTER-PARLIAMENTARY GROUP OF URUGUAY 

 
 
 
 

Montevideo, 11 September 2018 
 

 
 
 
 
 
 
Dear Mr. Secretary General, 
  
In accordance with the relevant Rules of the IPU, in particular Rule 11.1 of the Rules of the Assembly, 
the Uruguayan Inter-Parliamentary Group wishes to request the inclusion of an emergency item in the 
agenda of the 139

th
 Assembly, which will be held in Geneva, Switzerland, from 14 to 18 October 2018, 

entitled: 
 

"Redoubling efforts to end the proliferation of nuclear weapons: The role of parliaments". 
 
Please find attached an explanatory memorandum stressing the importance of the topic, as well as a 
draft resolution in support of this request. 
 
I kindly request that you circulate these documents to the Members of our Organization. 
 
 

Yours sincerely, 
 
 

(Signed) Oscar PIQUINELA 
Secretary 

Inter-Parliamentary Group of Uruguay 
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REDOUBLING EFFORTS TO END THE PROLIFERATION OF NUCLEAR WEAPONS:  
THE ROLE OF PARLIAMENTS 

 
 

Explanatory memorandum submitted by the delegation of Uruguay 
 
 
The Uruguayan Group to the Inter-Parliamentary Union wishes to propose the inclusion of an 
emergency item in the agenda of the 139

th
 IPU Assembly entitled Redoubling efforts to end the 

proliferation of nuclear weapons: The role of parliaments for the following reasons.  
 
Realizing that an appropriate, adapted and effective multilateral legal framework is the only possible 
way to achieve full and comprehensive disarmament under a strict international system, we note with 
satisfaction that on 7 July 2017, the United Nations adopted the Treaty on the Prohibition of Nuclear 
Weapons, which was signed by over 50 States on the day on which it was opened up for signature 
and which will enter into force upon its ratification by 50 States. This would make this treaty a 
milestone for nuclear disarmament and non-proliferation and a key instrument for peace and 
international security. This treaty commits States parties to inter alia not develop, test, produce, 
manufacture, possess or stockpile nuclear weapons. At the same time, it prohibits, among other 
things, the transfer of nuclear weapons. 
 
In addition to the foregoing, the Nobel Peace Prize was awarded in October 2017 to the International 
Campaign to Abolish Nuclear Weapons (ICAN), an organization that draws attention to the potentially 
catastrophic humanitarian consequences of using nuclear weapons, and to efforts aimed at prohibiting 
and controlling their use based on international treaties. 
 
We must urge countries that possess nuclear weapons to engage in in-depth negotiations leading to a 
gradual, balanced and supervised elimination of the thousands of nuclear weapons scattered 
throughout the world. 
 
We recall the resolution adopted by the 120

th
 IPU Assembly in Addis Ababa (10 April 2009) that "calls 

on all nuclear-armed States to make deeper, faster and irreversible cuts to all types of nuclear 
weapons"; and "urges all States to redouble their efforts to prevent and combat the proliferation of 
nuclear and other weapons of mass destruction in accordance with international law". 
 
We express deep concern over the threat of terrorism and the risk that non-State actors acquire, 
develop, traffic in or use nuclear chemical and biological weapons and their means of delivery. The 
ever increasing presence of these groups and their close link to weapons of mass destruction 
underscore the danger involved in their use by these actors. 
 
With this in mind, we wish to underscore the importance of the Treaty for the Prohibition of Nuclear 
Weapons in Latin America and the Caribbean (Tlatelolco Treaty) as a first instrument of international 
law on the prohibition of nuclear weapons. The Treaty, albeit not making explicit mention of it, 
establishes in practice a nuclear-weapon-free zone, which has made and continues to make a 
valuable contribution to peace and international security for over half a century. Similarly, it highlights 
that the States parties to the Tlatelolco Treaty are entitled to use – pursuant to the provisions of this 
instrument – nuclear energy for specific purposes and in specific ways with a view to their 
socioeconomic development. 
 
Expectations are high at the international level, since 2018 will be remembered for the historic 
progress made on the Korean Peninsula through dialogue between the Republic of Korea and the 
Democratic People’s Republic of Korea, aimed at the complete denuclearization of the Peninsula. A 
new area of action opens up here for the IPU to use its good offices in the interest of peace. 
 
For the reasons explained above, the Uruguayan IPU Group requests the inclusion of this item in the 
agenda of the 139

th
 Assembly. 
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REDOUBLING EFFORTS TO END THE PROLIFERATION OF NUCLEAR WEAPONS:  

THE ROLE OF PARLIAMENTS 
 

Draft resolution submitted by the delegation of URUGUAY 
 
 

  The 139
th
 Assembly of the Inter–Parliamentary Union, 

 
(1) Mindful of the resolutions adopted by the Inter-Parliamentary Union aimed at promoting 
the non-proliferation of nuclear weapons and disarmament, namely: To comprehensively ban nuclear 
weapons testing and halt all present nuclear weapons tests adopted by the 94

th
 Inter-Parliamentary 

Conference (Bucharest, October 1995); Parliamentary action to encourage all countries to sign and 
ratify the Comprehensive Test Ban Treaty prohibiting all nuclear testing, to encourage universal and 
non-discriminatory nuclear non-proliferation measures and to work towards the eventual elimination of 
all nuclear weapons adopted by the 101

st
 Inter-Parliamentary Conference (Brussels, April 1999); 

Importance of the non-proliferation of nuclear, chemical and biological weapons of mass destruction 
and of missiles, including the prevention of their use by terrorists adopted by the 108

th
 Inter-

Parliamentary Conference (Santiago de Chile, April 2003); The role of parliaments in strengthening 
multilateral regimes for non-proliferation of weapons and for disarmament, in the light of new security 
challenges adopted by the 111

th
 IPU Assembly (Geneva, September 2004); The announcement by the 

Democratic People's Republic of Korea of its nuclear weapons test and the strengthening of the 
nuclear non-proliferation regime adopted by the 115

th
 IPU Assembly (Geneva, October 2006); 

Advancing nuclear non-proliferation and disarmament, and securing the entry into force of the 
Comprehensive Nuclear-Test-Ban Treaty: The role of parliaments adopted by the 120

th
 IPU Assembly 

(Addis Ababa, April 2009); and Towards a nuclear-weapon-free world: The contribution of parliaments, 
adopted by the 130

th
 IPU Assembly (Geneva, March 2014), 

 
(2) Also mindful of the fact that the Inter-Parliamentary Union adopts these resolutions as a 
whole as a supreme expression of the permanent goals and purposes of the Organization,  
 
(3) Aware that parliamentary action should translate into a vehicle for representing the will of 
the people in promoting nuclear non-proliferation and disarmament, 
 
(4) Firmly convinced that nuclear disarmament can only be achieved in tandem with non-
proliferation and that the expectation in the 21

st
 century is to advance towards strict and effective 

international control supported by the citizens represented by our parliaments,  
 
(5) Affirming that appropriate, adapted and effective multilateral legal frameworks represent 
the only possible way to achieve comprehensive and complete disarmament in strict compliance with 
the international framework, 
 
(6) Recalling UN Security Council resolution 1540 (2004) as the principal legally binding 
instrument covering the three types of weapons of mass destruction, 
 
(7) Also recalling the importance of the Tlatelolco Treaty as the first instrument of 
international law on the prohibition of nuclear weapons, which in practice establishes a nuclear-
weapon-free zone, thus making an essential contribution to peace and security, 
 
(8) Further recalling the Treaty on the Prohibition of Nuclear Weapons, adopted by the 
United Nations on 7 July 2017, which will enter into force upon its ratification by 50 States, 
 
(9) Considering that the full and effective implementation of the Treaty on the 
Non-Proliferation of Nuclear Weapons is of paramount importance to the promotion of world peace 
and security, 
 
(10) Also considering that the proliferation of nuclear weapons and their means of delivery 
pose a threat to international peace and security, 
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(11) Deeply concerned by the threat of terrorism and the risk that non-State actors acquire, 
traffic in, develop or use nuclear weapons or their means of delivery as the ever-increasing presence 
of these groups and their close link to weapons of mass destruction underscore the danger associated 
with their use by these actors, 
 
(12) Noting that imposing controls on the proliferation of nuclear weapons will require greater 
cooperation among States; halting the illicit traffic in nuclear weapons, their means of delivery and 
related materials; and heightened coordination at the national, sub-regional, regional and international 
levels with the aim of strengthening the global response to this serious challenge and threat to peace 
and international security, 
 
(13) Realizing that the network of disarmament-related agreements and treaties should be 
made universal with a robust system of safeguards that would help effectively address the dangers 
posed by proliferation, 
 
(14) Recognizing, as parliamentarians, the citizens as the source of our representation, and 
underscoring their pre-eminence in raising public awareness, a prerequisite for cooperation and 
participation in the process of achieving nuclear disarmament and non-proliferation, 
 

1.  Expresses its concern with the slow pace of nuclear disarmament; 
  
2.  Calls on parliaments to redouble their efforts regarding the actions taken by the 

Inter-Parliamentary Union; 
 
3.  Invites States that have not already done so to sign and ratify the Treaty on the 

Prohibition of Nuclear Weapons adopted by the United Nations on 7 July 2017; 
 
4. Encourages all UN Member States to fully comply with all aspects of their obligations and 

respect their commitments regarding weapons control, disarmament and 
non-proliferation; 

 
5. Urges States to take appropriate measures at the national level in accordance with their 

authorities and national laws, and in conformity with international law, to strengthen 
export controls, control access to intangible technology transfers and information that can 
be used for weapons of mass destruction and their means of delivery, block the financing 
of proliferation and transport of weapons and protect sensitive materials; 

 
6. Invites the Inter-Parliamentary Union to promote the creation of nuclear-weapon-free 

zones throughout the world as an effective means of achieving the total elimination of 
nuclear weapons, giving absolute priority to consolidating peace and security both at the 
regional and international levels; the establishment of such zones would be a clear 
demonstration of the commitment of the States in the region to disarmament; 

 
7. Calls on the international community to make every effort to realize the goal of nuclear 

disarmament.  
 

 


